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 »در پس جنگ« و مهاجرینی 
که  به ایران آمدند

»در پس جنگ« به کارگردانی محمدحسین محمودیان نگاهی 
اجمالی به تاریخ معاصر افغانستان دارد؛ سال هایی که کمونیست ها 
کودتا کردند تا بعد از آنکه مردم افغانستان در مقابل کمونیست ها 
در درجه اول و بعد وقتی که حکومت شوروی کشورشان را اشغال 
کرد در برابر این کشور ایستادگی کردند و حماسه ای را رقم زدند 

که خودشان به آن سال های جهاد می گویند.
به گفته محمودیان، کارگردان این مستند، این فیلم مروری بر این 
سال ها دارد و از اینجا نشات گرفته تا بدانیم که چرا عده زیادی از 
مردم افغانستان مهاجر شده اند. یکی از کشورهایی که بیشترین 
مهاجر را پذیرفته ایران باشــد. به نظر می آمد که پاسخ این سؤال 
برای هر ایرانی که می پرسد چرا تعدد انواع مهاجران را می بیند و 
چرا افغان ها کشور خود را ترک کرده و به آنجا برنمی گردند لازم 

بود که در این فیلم به پاسخ این سؤال ها می رسد.
به همین دلیل مســتند با این سؤال آغاز می شــود که »بیش از 
4دهه است که مهاجرین افغانستانی را در ایران می بینیم . بر این 
مردمان چه گذشته که امروز بسیاری از آنها مهاجر هستند؟« این 
مستند سعی دارد پاسخي برای این سؤال پیدا کند. در حقیقت، 
مستند با مروری بر دوران آرامش افغانستان به زمانی می رسد که 
آنها مجبور به ترک وطن و مهاجرت می شوند. محمودیان ارتباط 
نزدیکی با افغانستانی ها داشته و پیش تر نیز مستندی را درباره آنها 
ساخته بود؛ این مســتند به معرفی افغانستانی های مهاجر موفق 
می پرداخت و سراغ چهره های افغانستانی هایی که پزشک، جراح، 
استاد دانشگاه و یا هنرمند هستند، رفته بود. وی در گفت وگویی 
درباره تولید این مستند می گوید: »آشنایی من با مردم افغانستان 
به ســال ها قبل برمی گردد ولی به طور نزدیــک از زمانی که نادر 
طالب زاده کاس های فیلمســازی اســامی را با حضور جوانان 
افغان برگزار کرد این آشنایی شــکلی جدی تر به خود گرفت. در 
کارهایی که آنجا ساخته می شد فیلمسازان جوان افغان پیرامون 
حضور مهاجرین افغان در ایران فیلم می ساختند. در آن زمان من 
از طریق روایت فتح مدیریت تولید این آثار را برعهده داشتم. یادم 
است سال78 مجموعه ای با عنوان »روایت هجر« ساخته شد که 
از ســیما هم روی آنتن رفت. در این کار به برخی مشکات مردم 
افغانستان در ایام مهاجرت توجه شده بود؛ کاری که از زیبایی های 

بصری خوبی بهره می برد.«

مستند فجر 

 سینمای 
شگفت انگیز ایران

تجلیل مدرس ورک شاپ »روش ها و تکنیک های فیلمنامه اقتباسی« 
در بخش بین الملل جشنواره فیلم فجر  ازسینمای ایران

برنامه های بخــش بین الملل 
چهل ویکمین جشنواره فیلم 
فجر با همه حاشــیه هایی که گریبانگیرش شــد، در 
حال اجراست و دست اندرکاران جشنواره تاش دارند 
این حواشــی خللی جدی در این برنامه ها ایجاد نکند. 
پیرو برنامه های این بخش، روابط عمومی موزه سینما 
اعام کرده، کمال بن وناس، استاد ادبیات و سینمای 
فرانسه در تونس، بعد از برگزاری ورک شاپ »روش ها و 
تکنیک های فیلمنامه اقتباسی« در سالن فردوس موزه 
سینما که در بخش بین الملل چهل و یکمین جشنواره 
فیلم فجر صورت گرفت، از تالارهای موزه سینما بازدید 
کرد. وی در این بازدید گفــت: از اینکه به ایران آمدم 
خوشحال و بســیار شگفت زده شــدم و با دیدن موزه 
ســینما در واقع بهترین بازدید تاریخی ام را در ایران 
به ثبت رســاندم. فرهنگ ایرانی نشان دهنده اصالتی 
است که همیشه در همه جای جهان از آن یاد می شود. 
اتفاق بسیار خوبی اســت که جوایز و آثار سینمایی در 
چنین باغ ایرانی زیبایی نگهداری می شود و جالب است 
که دیدن آن تنها به جوایز و آثار، محدود نیســت بلکه 
نشان دهنده پیشرفت فنی سینمای ایران و جایگاهی 
است که برای هنرمندان سرزمینی که تمدنی دیرینه 

دارد، قائل شده اند.
کمال بن ونــاس با بیــان اینکه خوب اســت تا همه 
کشــورهای جهان موزه سینما داشــته باشند، بیان 
داشت: قطعا وقتی به تونس برگردم درباره سفر جذابم 
به ایران و مخصوصا حس خوبی که از دیدن این بنای 
تاریخی پیدا کردم خواهم نوشــت و آنهــا را به یادگار 
نگه خواهم داشــت. وی با بیان اینکه از دیدن گنجینه 
زنده یاد عباس کیارستمی در موزه سینما شگفت زده 
شده است، گفت: عباس کیارستمی از نوادر سینما بود 
و برای مــن نه تنها یک کارگــردان حرفه ای بلکه یک 
شخصیت مهم تأثیرگذار در ســطح جهان، سینمای 

تونس و همه طرفداران سینماســت. از اینکه در یک 
مرکز ســینمایی جوایز و یادگاری هــای این هنرمند 
نگهداری می شــود بسیار خوشحال شــدم و از دیدن 
جوایز او لــذت بردم. ایــن بازدید در واقــع خاطرات 

سینمای کیارستمی را در من زنده کرد.
کمال بن وناس خاطرنشــان کرد: عباس کیارستمی 
دیگر در جمع ما ســینماگران نیست اما می توانیم در 
کنار آثار و جوایز ارزشــمند او بایســتیم و به او ادای 
احترام کنیم. از اینکه فرصتی فراهم شــد تا با دیدن 
آثار استاد کیارستمی خاطراتش در ذهنم زنده شود، 

تشکر می کنم.
وی در پایان بیان داشت: برای گسترش همکاری های 
بیشــتر بین ایران و تونس خوب اســت تــا مراودات 
فرهنگی بیشــتری صورت گیــرد و بتوانیم به صورت 
مشترک هفته فیلم در ایران و تونس برگزار کنیم و به 

سینماگران سرشناس بپردازیم. 

گزارش

 نشست رسانه ای فیلم سینمایی »روایت ناتمام سیما« به کارگردانی علیرضا صمدی و تهیه کنندگی 
مجید رضابالا، شب دوشنبه1۷بهمن پس از پایان اکران این فیلم سینمایی با حضور اهالی رسانه در 

سالن پردیس سینمایی ملت برگزار شد.

علیرضا صمدی )کارگردان(: فضای   1
مجازی مک کافین است 

    در نگاهم به ســینما ســعی دارم فقط نسبت 
به خودم چند گام جلوتر بروم. ادعای چندانی در 
فیلمسازی ندارم و فکر می کنم اگر بشود قصه ای 
تعریف کنم که مخاطب سالن را ترک نکند، کارم 

را کرده ام.
    من 3فیلم ساخته  ام؛ »صحنه زنی« اکران آناین 
خوبی داشت و در کل ســعی داشته ام فیلم هایم 
فضای متفاوتی داشته باشند و ژانرهای مختلف را 
تجربه کنم. تجربه در ژانرها برای من مسئله است.

     فضای مجازی بخشی از روزمره ماست. موبایل 
از زندگی ما جدا نمی شــود و تمــام زندگی ما را 
تحت تأثیر قرار داده است. باید کنشی که در فضای 
مجازی هست را درنظر داشت. برای من این سؤال 
وجود داشت که آیا نسبتی بین گناه، جرم و مکافات 
عمل وجود دارد؟ فضای مجازی در این فیلم بیشتر 
برای من یک مک کافین است؛ آدمی که در گذشته 
خطایی کرده و این گذشــته مثــل بومرنگ به او 

برمی گردد.
     نمی توانم بگویم تحت تأثیــر فیلمی نبوده ام 

یا از ملودرام های جهان تأثیــر نگرفته ام. وظیفه 
ملودرام این است که تا پایان مخاطب را نگه دارد. 
من که نمی خواهم سینما را اختراع کنم و ادعاهای 

عجیبی داشته باشم که کار مهمی کرده ام.
     برای من قصه گویی مهم اســت و چندان به 
جایزه فکر نمی کنم؛ همین که مخاطب بتواند فیلم 

را تا پایان تحمل کند، کار بزرگی کرده ام.
     تناقضی بــرای من در زندگی وجــود دارد و 
انسان هایی را دیده ام که دانشــی دارند، اما به آن 
عمل نمی کنند. برشت می گوید: او که نمی داند و 
کاری می کند نادان است و او که می داند و اشتباه 

می کند، جنایتکار است.
     من روایت درستی گذاشــتم که یک نفر این 
روایت درست را منتشر می کند و روایت غلطی هم 
وجود دارد که در سطح جهان هم پیش از این رخ 
داده و برای جانی دپ و کوین اسپیسی هم مطرح 
شــد. من در وضعیتی که در فیلم ترســیم کردم 
می خواستم بگویم سره از ناســره باید جدا شود. 
مسئله این است که ما در خلوت آدم ها نیستیم و 
نمی توانیم به طور مثال بگوییم شاهد بیاور و این 

موضوع را هم باید درنظر بگیریم.

     دیالوگی در فیلم هست که کاراکتر می گوید: 
»من رضایت نداشتم.« این واژه »رضایت« برای 

من خیلی اهمیت دارد.
     من در این قصه که روایت ناتمام سیماســت 
می خواستم نشان دهم داستان ادامه دارد. این را 
در فرم و بعد از تیتراژ آوردم و خواستم بگویم قصه 

این رنج و درد همچنان ادامه دارد.

2  مجیــد رضابــالا )تهیه کننــده(: 
فیلمنامه ای که به روز بود

    در وهله اول درک و شــناخت من از علیرضا 
صمدی و انگیــزه او باعث این همراهی شــد. او 
فیلمنامه هایی نوشته بود که با هم خواندیم. این اثر 
را که خواندم احساس کردم موضوعی به روز است 

که با آن دست به گریبان هستیم.
    فکر می کردم این اثــر می تواند یک منظومه 
فکری باشد که بتوانیم شخصیت های این چنینی 
را که در فیلم مطرح می شود، بشناسیم. شخصیت 
جدی فیلمنامه برای من سیماست؛ کسی که رنج 
را تحمل می کند و می تواند آن را در شــخصیتی 

متعالی تر نمایش دهد.

»روایت ناتمام سیما« و اهمیت قصه گویی

آغاز به کار بازار فیلم جشنواره فجر
بازار جشنواره بین المللی فیلم فجر با تأکید رئیس سازمان سینمایی مبنی بر 
اینکه اهداف برنامه ریزی شده برای این بخش به نتیجه رسیده است به صورت 

رسمی عصر روز گذشته، 18بهمن ماه در برج میاد افتتاح شد.
محمد خزاعی رئیس ســازمان ســینمایی به همراه مجتبــی امینی، دبیر 
جشنواره فیلم فجر، رائد فریدزاده، معاون بخش بین الملل جشنواره و دیگر 
مدیران و دست اندرکاران جشــنواره به برج میاد رفتند تا بخش بازار این 
جشنواره را به صورت رسمی افتتاح کنند .بازار جشنواره فیلم فجر امسال در 
محلی جدا از سینمای رسانه و پس از ادغام دوباره بخش بین الملل جشنواره 
فجر با بخش ملی در بهمن ماه برگزار می شود و طی 2روز گذشته کار خود را 
تقریباً آغاز کرده است امسال نمایندگانی از کشورهای ترکیه، عمان، سوریه، 
روسیه و افغانستان در کنار برخی مؤسسات و انجمن های سینمایی داخلی 
در این بازار حضور دارند. برای افتتاح رســمی بازار، محمد خزاعی با حضور 
در برج میاد از غرفه ها دیدن و با مهمانان گفت وگو کرد.  به گفته وی، یکی 
از مهم ترین برنامه هایی که در ســینمای ایران طراحی می شود، اقتصاد در 
حوزه بین الملل است؛ چیزی که همیشه دنبال آن هستیم و اتفاق نیفتاده 
اســت. البته مراوده با کشــورهای اروپایی و آمریکایی هم به روال گذشته 

انجام می گیرد.
وی ادامه داد: بازار جشنواره امسال باشکوه تر از سال های گذشته با متمرکز 
شدن در منطقه ادامه دارد و تمام کسانی که شرکت کرده اند حداقل تا امروز 
ابراز رضایت می کردند و جمع بندی آنها را در پایان می توانیم داشته باشیم. 
خزاعی در ادامه درباره اینکه چرا اسامی مهمان ها اعام نشده است، گفت:   
این اتفاق خواهد افتاد. البته مهمان های بازار احتیاج به معرفی ندارند؛ چون از 
نام غرفه ها مشخص است که از کدام کشور هستند، ولی این را تأکید می کنم 

که ما به اهدافی که برای این بازار پیگیری می کردیم، رسیدیم.


